

May 10, 2019

អ្នកស្រី រ៉ូណា ស្មីត អំពាវនាវជាថ្មីទៀតឱ្យមានការដោះលែងលោក កឹម សុខា



អ្នកស្រី រ៉ូណា ស្មីត(ឆ្វេង)(Rhona Smith) អ្នករាយការណ៍ពិសេស របស់អង្គការសហប្រជាជាតិ ទទួលបន្ទុកសិទ្ធិមនុស្សប្រចាំកម្ពុជា និងលោក កឹម សុខា (ស្តាំ) ប្រធានបក្សសង្គ្រោះជាតិ ជួបពិភាក្សា នាវិមានរដ្ឋសភា នៅថ្ងៃទី២៣ ខែកញ្ញា ឆ្នាំ២០១៥។ RFA

ដោយ ហេង រស្មី RFA 2019-05-09

មន្ត្រីនាំពាក្យរដ្ឋាភិបាលបដិសេធសំណើរបស់ អ្នករាយការណ៍ពិសេសអង្គការសហប្រជាជាតិ អ្នកស្រី រ៉ូណា ស្មីត (Rhona Smith) ដែលស្នើឱ្យរដ្ឋាភិបាលពិចារណា ករណីចាប់ឃុំខ្លួន ប្រធានគណបក្សសង្គ្រោះជាតិ លោក កឹម សុខា ឡើងវិញ។ អ្នកស្រី រ៉ូណា ស្មីត ថ្ងៃដំនែរនៅក្នុងសន្និសីទសារព័ត៌មាននៅរសៀលថ្ងៃទី០៩ ឧសភា នៅពេលបិទបញ្ចប់ដំណើរទស្សនកិច្ចរយៈពេល ១១ថ្ងៃនៅកម្ពុជារបស់អ្នកស្រីថា អ្នកស្រីសោកស្តាយដែលអាជ្ញាធរកម្ពុជា ដែលមិនឱ្យអ្នកស្រីបានជួបលោក កឹម

សុខា ដែលកំពុងជាប់ឃុំក្នុងផ្ទះ។

អ្នករាយការណ៍ពិសេសអង្គការសហប្រជាជាតិស្តីពីស្ថានភាពសិទ្ធិមនុស្សនៅកម្ពុជា អ្នកស្រី រ៉ូណា ស្ទីត អំពាវនាវសាជាថ្មីម្តងទៀតដល់របបក្រុងភ្នំពេញ ឱ្យ ដោះលែងប្រធានគណបក្សសង្គ្រោះជាតិលោក កឹម សុខា និងទម្លាក់ចោលបទចោទប្រកាន់លើថ្នាក់ដឹកនាំបក្សប្រឆាំងរូបនេះ។

អ្នកស្រីថ្លែងថា លោក កឹម សុខា នៅតែស្ថិតក្រោមការឃុំខ្លួន ហើយសេរីភាពទាំងឡាយរបស់លោកក៏ត្រូវបានរឹតត្បិតផងដែរ។ អ្នកស្រីថ្លែងថា អ្នកស្រីមានការ ព្រួយបារម្ភអំពីសិទ្ធិទទួលបានសុខភាពល្អរបស់លោក កឹម សុខា ព្រោះលោកមិនអាចបន្ទាត់ទីបានដោយសេរីនោះឡើយ ហេតុនេះអ្នកស្រីជំរុញឱ្យអាជ្ញាធរ អនុញ្ញាតឱ្យមេបក្សប្រឆាំងរូបនេះ បានស្វែងរកការព្យាបាលជំងឺតាមការស្នើសុំ។

ធ្វើយតបទៅនឹងសំណើរបស់អ្នកស្រី រ៉ូណា ស្ទីត អ្នកនាំពាក្យរបបក្រុងភ្នំពេញ លោក ផៃ ស៊ីផាន ថ្លែងថា អ្នកស្រី រ៉ូណា ស្ទីត គឺជាដៃគូរបស់រដ្ឋាភិបាលក្នុងការ ពង្រឹងនីតិវិធីនៅកម្ពុជា ដូច្នេះអ្នកស្រីមិនគួរលើកឡើងបែបនេះឡើយ។ លោកថា សំណុំរឿងរបស់លោក កឹម សុខា កំពុងស្ថិតក្នុងដៃតុលាការ ដូច្នេះការស្នើឱ្យ មានការដោះលែងមេបក្សប្រឆាំងរូបនេះ គឺជាការចាប់បង្ខំឱ្យរដ្ឋាភិបាលប្រឆាំងនឹងការសម្រេចរបស់តុលាការ។ លោកបន្ថែមថា រដ្ឋាភិបាលមិនអាចធ្វើតាមសំណើ របស់អ្នកស្រីបានឡើយ ព្រោះនេះគ្រាន់តែជាការចង់បានរបស់បុគ្គលម្នាក់ប៉ុណ្ណោះ៖ «សូមឱ្យលោកស្រីរង់ចាំដំណើរការស៊ើបអង្កេតរបស់តុលាការ និងការវិនិច្ឆ័យ របស់តុលាការ។ ការបង្ខំឱ្យតុលាការបោះបង់ចោលការចោទប្រកាន់ អាហ្នឹងគឺជារឿងមួយខុសច្បាប់។ ហើយមិនដែលមានទេ ដែលយកអំណាចគ្រាន់តែជាអ្នកធ្វើ របាយការណ៍ពិសេសអង្គការសហប្រជាជាតិ ប្រើប្រាស់អំណាចហ្នឹងមកសម្ងាត់ឱ្យតុលាការបោះបង់ចោល អាហ្នឹងយើងមិនអាចទទួលយកបានទេ។ សូម អធ្យាស្រ័យ!»។

តាមការពិត ការទាមទារឱ្យដោះលែងលោក កឹម សុខា នេះ មិនមែនជាការចង់បានរបស់អ្នកស្រី រ៉ូណា ស្ទីត តែម្នាក់នោះឡើយ ពោលគឺក្រុមប្រទេស ប្រជាធិបតេយ្យ បូករួមទាំងអង្គការសង្គមស៊ីវិលជាតិ និងអន្តរជាតិ ហើយនិងគណបក្សសង្គ្រោះជាតិផង សុទ្ធតែចង់ឃើញរបបលោក ហ៊ុន សែន ដោះលែងលោក កឹម សុខា ឱ្យមានសេរីភាពវិញ ព្រោះនេះចំណុចចាប់ផ្តើមដ៏សំខាន់នៃការដោះស្រាយវិបត្តិនយោបាយនៅកម្ពុជា។

គិតត្រឹមខែឧសភា ឆ្នាំ២០១៩ នេះ ប្រធានគណបក្សសង្គ្រោះជាតិលោក កឹម សុខា បានជាប់ឃុំអស់រយៈពេលជាង១៩ ខែមកហើយ ដែលជារយៈពេលឃុំខ្លួនហួស

ច្បាប់កំណត់។

របបក្រុងភ្នំពេញនៅតែបកស្រាយថា នេះមិនមែនជាការធ្វើផ្ទុយនឹងច្បាប់នោះឡើយ ព្រោះលោក កឹម សុខា បានរួចផុតពីការឃុំខ្លួនហើយ គ្រាន់តែនៅស្ថិតក្រោម ការត្រួតពិនិត្យតាមផ្លូវតុលាការប៉ុណ្ណោះ។ ក៏ប៉ុន្តែក្រុមអ្នកច្បាប់ និងអ្នកការពារសិទ្ធិមនុស្ស វាយតម្លៃថា ការកំណត់ព្រំដែនឱ្យលោកដើរហើរ និងហាមឃាត់ការជួប មនុស្សទូទៅបែបនេះ គឺជាការជាប់ឃុំក្នុងផ្ទះ ដែលមិនមានចែងក្នុងច្បាប់កម្ពុជាឡើយ។

ស្របពេលដែលអ្នកស្រី រ៉ូណា ស្ទីត កំពុងតែមានវត្តមាននៅកម្ពុជា របបលោក ហ៊ុន សែន មិនត្រឹមតែមិនប្រឹងស្តារស្ថានភាពសិទ្ធិមនុស្សនោះទេ ប៉ុន្តែថែមទាំងប្រឹង ធ្វើទុក្ខបុកម្នេញគណបក្សប្រឆាំង និងក្រុមសង្គមស៊ីវិលកាន់តែខ្លាំង។

កាលពីសប្តាហ៍មុន អាជ្ញាធរក្រុងភ្នំពេញបានរារាំង និងគំរាមបង្រ្កាប ក្រុមសហជីព និងកម្មករ ដែលចង់ហែក្បួននៅថ្ងៃទីវាពលកម្មអន្តរជាតិ។ ចំណែកឯ តុលាការ ក្រុងភ្នំពេញវិញ បានកាត់ទោសប្រធានស្តីទីគណបក្សសង្គ្រោះជាតិ លោក សម រង្ស៊ី កំបាំងមុខឱ្យជាប់ពន្ធនាគារ ៨ឆ្នាំ ពីបទប្រមាថព្រះមហាក្សត្រ និងញុះញង់ កងទ័ពមិនឱ្យស្តាប់បញ្ជា។ ក្រៅពីនេះ អាជ្ញាធរបានចាប់ខ្លួនសកម្មជនបក្សប្រឆាំងម្នាក់នៅខេត្តកំពត ដោយចោទថា បានប្រឆាំងសាលដីកាតុលាការកំពូលរឿង រំលាយបក្សសង្គ្រោះជាតិ ខណៈមន្ត្រីបក្សនេះចំនួន២៦ នាក់ផ្សេងទៀតនៅខេត្តបាត់ដំបង ត្រូវបានតុលាការកោះហៅទៅសាកសួរ ក្នុងសំណុំរឿងដូចគ្នានេះដែរ។

អ្នកស្រី រ៉ូណា ស្ទីត ថ្លែងថា អ្នកស្រីនៅតែមានការបារម្ភចំពោះការធ្វើទុក្ខបុកម្នេញលើសមាជិកគណបក្សសង្គ្រោះជាតិជាបន្តបន្ទាប់បែបនេះ។ អ្នកស្រីអះអាងថា អ្នកស្រីបានដឹងហើយ អំពីចំណាត់ការរបស់អាជ្ញាធរលើសមាជិក និងមន្ត្រីជាប់ឆ្នោតរបស់គណបក្សសង្គ្រោះជាតិរាប់សិបនាក់នៅថ្នាក់ក្រោមជាតិ រួមទាំង ករណីកោះហៅមន្ត្រីបក្សនេះជាង ២០នាក់ នៅខេត្តបាត់ដំបងផងដែរ។ អ្នកស្រីសង្កត់ធ្ងន់ថា ចំណាត់ការបែបនេះ មិនអាចនាំទៅរកការពង្រឹងសិទ្ធិនយោបាយ និង លំហប្រជាធិបតេយ្យ ដូចអ្វីដែលរបបលោក ហ៊ុន សែន បានអះអាងនោះឡើយ។